
  نگین باقری

وسط یک دشت بزرگ ، چهار راه زندان، میزبان دانشجویان 
دانشگاه علوم پزشکی کرمان است. آدرس دانشگاه موضوعی 
است که از نظر برخی دانشجویان خنده دار به نظر می رسد. 
اما این تنها چیزی نیست که با خنده می توان از آن گذشت. 
می توان با خنده از بوی فاضلابی که همه دانشگاه را پر 
می کند، به بیمارستانی که شرایط ایزوله را برای بیماران 
فراهم نمی کند، به کلاس هایی که با حضور 150 دانشجوی 
و  دانشگاه  این  مشکلات  دیگر  و  پرمی شود  پزشکی 
بیمارستان های زیر نظرش، خندید. حتی می توان با خاطره 
رئیس دانشکده داروسازی و ثابت باقی ماندن بسیاری از 
تجهیزات بیمارستان های از دوره تحصیل او تا امروز خنده 
تلخی زد و از یادآوری مراسم قدردانی از شاگرد اول رشته 
پزشکی با یک فلش 8 گیگ خنده بر لب آورد. خندیدن به 
مشکلات آموزشی و صنفی، خاطره مشترک دانشجویان 
 این دانشگاه است. همان جایی که برخلاف همه دانشگاه ها 
سردر ندارد . اما بوی بد در محوطه می پیچدیکی از دانشجویان 
دانشگاه علوم پزشکی کرمان در این باره می گوید: »تا جایی که 
به یاد  می آورم نسل دایناسورها هم ازین معضل می نالیدند و 
مسئولان هم از همان ابتدا قول حل این مشکل را می دادند.« امیر 
دانشجوی رشته پرستاری اضافه می کند: »شاید برای دانشگاه 
علوم پزشکی کرمان که متولی بهداشت و سلامت جامعه است 
خیلی جالب نباشد ولی متاسفانه این مشکل همچنان در صدر 

معضلات این دانشگاه می درخشد.« 

دانشگاهی که شبیه به دانشگاه نیست
»به طور کلی فضای دانشگاه علوم پزشکی کرمان شبیه به 
دانشگاه نیست. گاهی در اطراف محوطه سگ ، روباه و جوجه 
تیغی هم گشت می زنند.این طور بگویم که یک بیابانی بوده که با 
دانشگاه سعی کرده اند آبادش کنند.« این را یکی از دانشجویان 
دیگر این دانشگاه اضافه می کند. دانشگاه کرمان در میانه یکی 
از دشت های مرکز این استان قرار گرفته است. این دانشگاه به 
کلی از شهر دور است و رفت و آمد دانشجوها را با مشکلی 
جدی روبه رو می کند. »خوابگاه دخترانه وسط شهر است اما ما 
باید ساعت 8 شب خودمان را به خوابگاه برسانیم.« به گفته این 
دانشجوی دختر سرویس ها مشکل دیگر آنها هستند. »تعداد 
اتوبوس ها کم و تعداد دانشجویان زیاد است. گاهی در یک 
اتوبوس کوچک 70 نفر سوار می شوند. یک ترمز همه ما را به 

کف ماشین می اندازد.«

سر در نداریم
» معمولا اکثر دانشجویان تازه وارد در بدو ورود به 
دانشگاه گیج می شوند. چرا که پیدا کردن دانشگاهی 
که سر در ندارد کار راحتی نیست.« یک دانشجو  به 
خاطره مشترک برخی از هم کلاسی هایش اشاره می کند 
که زمان ثبت نام همه کرمان را دور زده اند تا دانشگاه را 
پیدا کنند. » ولی خداروشکر به لطف کاروان تدبیر و 
امید، اخیرا نرده های حفاظ دور پردیس دانشگاه را 

رنگ کرده اند.« 

یک درخت بکارید
دیگر  با  آن  متمایز کننده  نقطه  کرمان  دانشگاه  کویر 
دانشگاه هاست. هرچه چشم کار می کند کویر است و 
رنگ طلایی آفتاب. اگرچه از نگاه شهروندان شهر های 
غیربیابانی، این طبیعت یکی از جاذبه های این استان است 
اما از نگاه کسی که هر روز صبح مسیر خانه تا دانشگاه را 
طی می کند کمی افسرده کننده به نظر می رسد. سهراب، 
دانشجوی اهل تهران است که امسال چهارمین سال 
دوره اش در این دانشگاه را می گذراند. »پس از ورود 
به دانشگاه، طبیعت کویری دانشگاه چشم را نوازش 
می کرد اما این تا سال اول یک جاذبه بود. از سال های 
بعد نیاز به سایه داشتیم، به جایی که بشود ایستاد و با 
هم دانشگاهی هایمان حرف بزنیم. شاید کاشت چند 
درخت یا رسیدگی به طبیعت فضای پردیس خیلی از 
بودجه هنگفت دانشگاه چیزی کم نکند.« این دانشجو، 
فضای جایی که چند سال است در آن درس می خواند 
را در حد و اندازه یک دانشگاه علوم پزشکی نمی داند و 
توضیح می دهد: » امکانات رفاهی دانشگاه در حد صفر 
است.« امیر به نداشته های دانشگاهش اشاره می کند: » 
آمفی تئاتر یا سالن اجتماعات نداریم. البته یک سالن در 
دانشکده دندان پزشکی وجود دارد که خیلی کوچک 
است. تا جایی که خود دانشجویان دانشکده دندان هم 
در آن جا نمی شوند.« نداشتن جا دلیل کافی برای برگزار 
نشدن هر گونه مراسم دانشجویی محسوب می شود. به 
گفته این دانشجو به دلیل برخی مسائل مجوز برگزاری 
هیچ مراسمی در خارج از دانشگاه هم داده نمی شود. » 
برای همین گاهی سالن تربیت بدنی را به سالن دانشگاه 
تغییر می دهند. « علاوه بر این یکی از خواسته های این 
دانشجویان تاسیس کانون موسیقی است که تا به حال با 

جواب مثبت مسئولان روبه رو نشده است.

6 نفر در 14 متر
با وجود امکانات نامناسب دانشگاه تغییر در مدیریت 
دانشجویی اوضاع رفاهی برای دانشجویان این دانشگاه 
بهتر کرد. این را دانشجوی دیگری می گوید. همان کسی 
که مهم ترین شکایت دانشجویان را در حال حاضر به 
وضعیت خوابگاه ها مربوط می داند. او توضیح می دهد: 
»مدیریت دانشگاه اخیرا دستی به سر و روی حمام و 
سرویس های بهداشتی کشیده است  اما ما هنوز از آنها 
طلبکاریم.« او مشخصا به وضعیت تنگاتنگ قرارگرفتن 
تخت ها کنار هم انتقاد دارد. » یک اتاق 14متری وشش 
برآمده  متفاوت و  با مقطع و رشته تحصیلی  دانشجو 
را  زندگی  فرهنگ های مختلف، شرایط  با  ها  از شهر 
زیر یک سقف سخت می کند.« علاوه بر این به گفته او 
هم  تکمیلی  تحصیلات  دانشجویان  برخی  به   امسال 

)ارشد دکتری( خوابگاه ندادند.
 او مشکلات دیگر خوابگاه این دانشگاه را سالن مطالعه 
در زیر زمین خوابگاه می داند که تهویه ندارد. » همه این ها 
به اضافه کلکسیونی از حشرات و موجودات موذی قطعا 
مطالعه را دشوار می کند.« تا جایی که به گفته او چندی پیش 
یکی از دانشجویان در سالن مطالعه با نیش عقرب مواجه شد 

و خوش بختانه آسیب جدی ندید. 

اینترنت لاک پشتی
به گفته برخی از دانشجویان در حال حاضر ساختمان های 
جدیدی در این دانشگاه برای خوابگاه ها در حال ساخت 
است اما دانشجویان دانشگاه کرمان مشکلات دیگری 
نیز دارند. مشکل بزرگی که درد مشترک همه دانشجویان 
کشور است؛ یعنی اینترنت لاکپشتی. »ما که خسته شدیم 
از بس به خاطر سرعت اینترنت و قطع و وصلی های مکرر 
آن گلایه کردیم و نامه نوشتیم.« به گفته او با وجود همه 
این مشکلات، دانشجویان نسبت به کیفیت غذا اعتراضی 

ندارند. 
مشکلات آموزشی بخش دیگری از معضلات این دانشگاه 
است. یک دانشجو رشته فیزیوتراپی توضیح می دهد:» 
سه دانشکده دانشگاه هنوز ساختمان مجزایی ندارند. 
دانشکده های پرستاری، پیراپزشکی و مدیریت به همین 
دلیل با کمبود شدید فضای آموزشی مواجه هستند.« به 
گفته او هرچند کلنگ احداث این ساختمان ها بر زمین زده 
شده »ولی هنوز به جز بالا رفتن تیر آهن ها پیشرفتی دیده 

نشده است.« 

دانشجویان بین الملل را قانونی کردند
 با افزایش ظرفیت ورودی ها و ادغام ورودی روزانه و 
بین الملل، معضل تراکم فضا چند برابر بیشتر شده است. امیر 
از دانشجویان بین الملل گله ای ندارد ولی از مسئولان دانشگاه 
می خواهد که فکری به حال تراکم کلاس ها بکنند. » گاهی 
اوقات در بعضی کلاس ها جایی برای نشستن نیست. یا در 
فصل امتحان ها دانشجوها در راهروهای دانشکده ، محل رفت 
و آمد کارکنان، امتحان می دهند.« ارسلان مقبلی دانشجوی 
رشته فیزیوتراپی این دانشگاه می گوید:» اگرچه تلاشی که ما 
برای قبولی در این دانشگاه کرده ایم با دانشجویان بین الملل 
برابری نمی کند اما اخیرا مشکل آنها نیز حل شده است. چرا 
که اسمشان را از بین الملل به شهریه ای تغییر داده اند«. او 
ادامه می دهد: »حضور دانشجویان بین الملل، یا به اصطلاح 
شهریه پرداز به وضوح در فضای دانشگاه موثر بوده و نوعی 
فضای دوقطبی در دانشگاه به وجود آورده است.« او انتظار 
دارد که پول شهریه این دانشجویان حداقل صرف توسعه توان 
آموزشی دانشگاه می شد و می افزاید: »در حالی که در عرض 
چند سال تعداد دانشجویان دو برابر شده و بعضی کلاس ها 
با حضور180دانشجو تشکیل می شود، تعداد کلاس ها، 
کارمندان، اعضای هیئت علمی و امکانات آموزشی تقریبا 
 ثابت مانده است.« به گفته یک عضو شورای صفی دانشگاه 
»این مشکل کمبود جا در دانشکده های پزشکی،داروسازی 

و دندانپزشکی ملموس تر است. « 
کیفیت پایین و بی نظمی در کارآموزی ها به خصوص در 
رشته های دانشکده های بهداشت،پرستاری و پیراپزشکی هم 
یکی دیگر مشکلات این دانشگاه است. امیر توضیح می دهد: 
»دانشجویان پزشکی هم از مشکل پاویونها همیشه گلایه مند 
بوده اند. همچنین دانشجویان دانشکده دندان پزشکی هم 
از کمبود یونیت دندانپزشکی در دوره کارآموزی به شدت 

ناراحت هستند.«
به روز نبودن کتابخانه ها، مشکل همیشگی رایانه ها، ویدیو 
پرژکتورها و قدیمی بودن تجهیزات آزمایشگاه هم به گفته 
توحیدی بخش دیگر مشکلات این دانشگاه به شمار می آید. 
این مشکلات که آسیب جدی به روند تحصیل دانشجویان 
می زند نه تنها محدود به آنها بلکه دوره های تحصیلی متفاوتی 
را دربر دارد. توحیدی در این باره به خاطره ای اشاره می کند. 
» در جلسه ای که با رییس دانشکده داروسازی داشتیم،ایشان 
در تایید قدیمی بودن تجهیزات آزمایشگاهی گفتند خیلی از 
وسایل آزمایشگاها از دوره تحصیل خود ایشان که حدود دهه 

شصت بوده،هنوز تغییر نکرده است.«
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گزارش

دانشگاه علوم پزشکی کرمان چهار بیمارستان دارد. آن چیزی که بیشتر از همه 
کار کردن را برای دستیارها این بیمارستان ها سخت می کند تعداد بالای خود 
این افراد است. این موضوع از نظر آنها بیمارستان ها را شلوغ  و نامنظم می کند. 
با این حال حمیدرضا رشیدی نژاد، معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کرمان 
اعتقاد دارد مدیریت بیمارستان ، شلوغی و تعداد بالا را کنترل کرده است. این 
دانشیار و فوق تخصص قلب و عروق در مصاحبه با سپید به برخی اعتراضات 

پاسخ داده است.
  بالا بودن تعداد دانشجویان منجر به شلوغی فضای بیمارستان  با حضور 

دستیاران نمی شود؟
بله ولی مسئولان بیمارستان تا به حال سعی کرده اند این شلوغی ها را مدیریت 
کند. مدیریت بیمارستان طوری تیم دستیاران را چیده است که از اساس فضا 

شلوغ نشود.
 چرا با وجود تعداد بالای رزیدنت ها بخش چشم بیمارستان شفا از کمک 

نیروهای آموزشی استفاده نمی کند؟
روال رزیدنت گرفتن با درخواست دانشگاه و موافقت وزارت خانه انجام 
می شود. این یک پروسه زمان بر است. برای مثال در دو یا سه سال اخیر چند 
بخش مانند اورولوژی یا طب اورژانس را ارتقا داده ایم و این بخش ها رزیدنت 
مورد نیاز را استفاده می کنند. اما برنامه این است که در آینده ای نزدیک بخش 
را ارتقا دهیم و به تاسیس مرکزی برای رزیدنت های چشم بپردازیم. اگرچه 
امکانات ما کافی است اما تعداد استادان و نیروهای متخصص باید به اندازه ای 

باشد که بتوانیم این بخش را تکمیل کنیم که در حال حاضر کافی نیست.
 به عقیده برخی به علت تعمیرات، این بیمارستان فضای آرامی برای 
بیماران ایجاد نمی کند. حتی بوی رنگ، محیط را از حالت ایزوله خارج 
می کند. برای اینکه فرایند درمان بیمار و تعمیر تداخل نداشته باشند چه 

تدبیری اندیشیده اید؟
تعمیرات در بیمارستان های ما انجام شده است اما بیمارستان همیشه مشکلاتی 
 دارد که باز هم نیاز به بازسازی دارد. برای مثال ممکن است گاهی نیاز به 
رنگ  زدن داشته باشد. این فعالیت ها باید در بیمارستان انجام شود اما تلاش ما 

بر این است که این ها را در حداقل آزار صوتی انجام دهیم. 
 در حال حاضر ضریب اشغال تخت در بیمارستان های زیر نظر دانشگاه 

علوم پزشکی کرمان چقدر است؟
در بیمارستان شفا، باهنر و افضلی پور 75 درصد است. همچنین هر ماه 4 هزار 

پرونده بستری و 3 تا 4 هزار پرونده سرپایی تشکیل می دهیم.
 بعد از اجرای طرح تحول سلامت میزان مراجعه بیماران تغییری پیدا کرد؟
از زمان اجرای این طرح 15 درصد به تعداد مراجعان ما افزوده شد. همزمان با 
این افزایش بخش ها هم شلوغ تر شد اما خوشبختانه کمبود تخت برای بیماران 
وجود نداشت. خوبی این طرح این بود که دسترسی به درمان ارزان برای 

بیماران بسیار راحت تر شد و هزینه های آن ها کاهش یافت.
 بعد از این طرح درآمدهایتان به نحوی بود که بتوانید به نوسازی تجهیزات 

بپردازید؟
درآمدهای بیمارستان به اندازه ای که به بازسازی 100 درصدی بپردازیم نیست 

اما 50 درصد از تجهیزات به روز و نوسازی شدند.
 آیا بیمارستان دارای کمبود نیرو است؟

در حال حاضر کمبود نیرو، با مدیریتی که شده احساس نمی شود.
 افزایش تعداد بیماران اورژانس، بیمارستان های علوم پزشکی کرمان را 

شلوغ تر  و بی نظم  نکرد؟
اکثر بیمارهایی که در بیمارستان بستری می شوند از طریق اورژانس به بخش 
می روند اما در حال حاضر اورژانس ها نیز در حال توسعه اند. تعداد تخت های 
اورژانس افزایش نیافته اما برای مثال اورژانس جدیدی برای بیمارستان افضلی پور 

ساخته می شود که ظرفیت آن را به دو برابر بیشتر از امروز افزایش می دهد. 
 یعنی در بیمارستان های زیر نظر علوم پزشکی هیچ بیماری به انتظار تخت 

خالی نمی ماند؟
مدیریت تخت به شکلی است که مریض را سریع تعیین تکلیف می کنند. یعنی 
او یا زود مرخص یا بستری می شود. تا جایی که معمولا بیماران انتظاری برای 

گرفتن تخت خالی نمی کشند.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کرمان

شلوغی بیمارستان را مدیریت کردیم

معاون فرهنگی و دانشجویی دانشگاه علوم پزشکی کرمان، در گفت و گو 
با روزنامه سپید اظهار کرد: »با توجه به پذیرش زیاد دانشجو این امکانات 
»ما می گوییم در یک رشته  افزود:  نادر شاهرخی  نیست.«  ایده آل   رفاهی 
70 دانشجو نیاز داریم ولی 170 دانشجو می گیرند. این مشکلاتی را برای امکانات  
آموزشی ایجاد می کند. اما بنا داریم که بین پذیرش دانشجو و امکانات بیشتر 
شود که ما بیشتر شرمنده دانشجوین نشویم.« به گفته شاهرخی در راستای 
این مشکل تا به حال جلساتی با حضور هیئت رئیسه بیمارستان برگزار شده 
است. او همچنین توضیح داد: »با وزارت خانه هم مکاتبه ای داشته ایم. این ها 
تبعات افزایش ورودی دانشجو در سال های گذشته است. انشاالله در سال های 
آینده به میزان همان رقمی که دانشگاه اعلام می کند دانشجو گرفته  شود.« او 
همچنین در توضیح علت نداشتن ساختمان مجزا برای سه دانشکده گفت: »تا 
جایی که من می دانم اسکلت  ساختمان این دانشکده ها ریخته شده و مشغول 
کار هستند.« شاهرخی در پاسخ به مشکل کوچک بودن مساحت اتاق های 
نفره  و در متراژ های حداقل  اتاق های ما 5  اظهار کرد: »حداکثر  خوابگاه 

16 متری هستند. اما این را هم در نظر داشته باشید که طبق آیین نامه به ما 
گفته شده است که مسئولیتی در قبال خوابگاه دانشجویان مقطع پی اچ دی و آنهایی 
که دوره رزیدنتی را می گذرانند نداریم. با این حال خوابگاهی اجاره کردیم و 
به هرکسی که خواسته خوابگاه داده ایم.« او در توضیح وضعیت شلوغ بودن 
سرویس های دانشجویان گفت: »ما بر اساس خوابگاه ها تعداد سرویس ها را 
ارزیابی کرده ایم. این سرویس ها ساعت 7:30 صبح ممکن است خالی حرکت 
کند. اما سرویس های بعدی معمولا با ازدحام جمعیت روبه رو هستند. برای 
همین اگر خود دانشجو برنامه ریزی کنند این مشکل پیش نمی آمد. اما اگر 
همین مشکل را به ما اعلام کرده بودند این مشکل قابل جبران بود. تا به حال 
به این شکلی که شما می گویید چنین چیزی به ما اعلام نشده است.« او در 
گفت و گوی خود نداشتن یک سالن آمفی تئاتر را از مشکلات دیگر دانشجویان 
دانست و توضیح داد: »برای تاسیس یک سالن که در شان دانشجویان باشد 
کلنگ اولیه آن را زده ایم و تا دو سال آینده آمفی تئاتر دانشگاه بازگشایی 
می شود.« این معاون دانشگاه با اشاره به خطرات حضور حیوان های وحشی 
در اطراف بیمارستان توضیح داد: »پردیس دانشگاه خارج از شهر و اطراف 
آن باز است. با بودجه ای که به دستمان برسد دور دانشگاه را حصار می کشیم 

تا از این لحاظ مشکلی برای دانشجویان پیش نیاید.«

منوچهر جعفری دانشجوی ترم 8 پزشکی دانشگاه علوم پزشکی کرمان 
است. او از حجم ورودی بالا شکایت و اعتقاد دارد، این موضوع ارائه 
می کند.  دشوارتر  رزیدنت ها  برای  را  بیمارستان ها  در  درمانی  خدمات 
جعفری می گوید: »دانشجویان ورودی سال 94 رشته پزشکی حدود 80 
نفر بودند. همین باعث می شود که امکانات آموزشی هم تنزل یابند. برای 
مثال گروه های 17 نفره بالای سر بیمار می رود و این موجب وحشت بیمار 
می شود. از سویی دیگر امکانات مناسبی در بیمارستان برای ورودی های 
جدید وجود ندارد.چرا که فضای آموزشی بسیار محدود است.« این دانشجو 
 به مشکلات دیگر بیمارستان های دانشگاه علوم پزشکی نیز اشاره می کند. 
»برخی از این بیمارستان ها با ساختمان های فرسوده در حال تعمیرند. برای 
مثال اتاق کنار آی سی یو را رنگ می زنند و این بیمارستان را از حالت 
ایزوله خارج می کند. دائم در بیمارستان ها سر و صداست. برای مثال در 
بیمار بستری  با 50 متر مربع مساحت، حدود 50  اتاق ها فضایی  برخی 
شده. همه این ها به علاوه هر بیمار یک همراه، دوره درمان و استراحت را 

برای آنها بسیار سخت می کند.« به گفته جعفری مشکل دیگر بیمارستان به 
 عدم تمایل برای به کار گیری رزیدنت ها در برخی از بخش ها بر می گردد. 
»بخش چشم  بیمارستان شفا حاضر نیست از خدمات رزیدنت ها استفاده 
کند. در یک فضای 50 متر مربعی، 15 استاد وجود دارد و هر استاد باید به 
سی بیمار رسیدگی کنند. اگر 10 رزیدنت اضافه می شدند بار بزرگی از دوش 
آن ها برداشته می شد. اما به نظر می رسد به دلیلی برخی مسائل نامشخص که 
مسئولان تمایلی به این کار ندارند.« با این حال با وجود این مشکلات برخی 
از دانشجویان حضور استادان با مهارت را یکی از نقاط قوت دانشگاهشان 
می دانند. »در کلاس  های ما به طور معمول 160 نفر هستند. نه تنها سلف بلکه 
با آمدن دانشجویان بین الملل تعداد اعضای هیات علمی هم کفاف نیازهای 
ما را نمی دهد.« این را دانشجوی دیگر رشته پزشکی می گوید و می خواهد 
حرفی از نامش برده نشود. علاوه بر انتقادات پیشین هم کلاسی اش او از 
نظافت بخش ریه، گوارش و اورژانس بیمارستان افضلی پور هم گلایه دارد. او 
همچنین از سلف بیمارستان گلایه دارد.» وقتی کلاس ها 160- 170  دانشجو 
داشته باشد، سلف بیمارستان هم طبیعتا شلوغ می شود. پس دیگر این سلف 
کفاف این تعداد دانشجو را نمی دهد.« این دانشجو ترم 8 پزشکی مشکل 

دیگر بیمارستان را شلوغی و نامنظم بودن اورژانس می داند.

گــزارشگفتوگو

همه جا بیش از حد شلوغ استبیشتر از ظرفیت دانشجو می گیرند

درد دل ها و گلایه های دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی کرمان

دانشجویان چشم انتظار حل مشکلات

این عکس مهرماه سال گذشته در بازدید سید حسن هاشمی، وزیر بهداشت از بیمارستان شهید باهنر کرمان گرفته شده است.


